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برای  بهبود سلامت روان و جسم
 لازم است مدتی از فضای ملتهب فاصله بگیرید

سرهنگ محمدرضا اسفندیار *

اگر می خواهید کودکتان را به انجام کارهای ضروری و مفید مانند مسواک زدن 
یا مصرف میوه و سبزیجات تشویق کنید، از عبارت »برای اینکه من می گویم« 
استفاده نکنید، معمولا این جمله باعث واکنش منفی کودک می شود.پاداش و 
جایزه تعیین نکنید، چــون در این صورت کودک یاد می گیرد با انجام دادن یا 
ندادن آن کار، رفتار شــما را کنترل کند.کودک باید بداند که ما غذا می خوریم 
بــرای اینکه نیاز به غذا داریم و نه برای خوشــایند پدر و مادر یا در ازای جایزه 
و تشــویق! سعی کنید با بیان منافع این کارها او را به انجام کارهایشان تشویق 
کنیــد  و در وهله اول خودتان یک الگو رفتــاری و عملی خوب برای کودک و 

فرزندتان باشید.
راهکار برای زندگی شاد: 

زندگیتان را با هیچ کســی، مقایسه نکنید. افکار منفی، نداشته باشید. بیش از 
حــد توان خود، کاری انجام ندهید. خیلی خود را، جدی نگیرید. انرژی خود را، 
صرف کنجکاوی در امور دیگران نکنید. وقتی بیدار هستید، خیال پردازی کنید. 

حسادت، یعنی اتلاف وقت. 
گذشــته را، فراموش کنید. زندگی، کوتاهتر از آن اســت که؛ از دیگران متنفر 
باشید. هیچکس جز خود شــما، مسئول خوشحال کردن شما نیست.  بیشتر، 

لبخند بزنید.
در شرایطی که فضای جامعه از نظر سیاسی و اجتماعی  پر تنش هست، مراقبت 
از خود چه جایگاهی داره؟ خود مراقبتی در این شــرایط، فرار و نادیده گرفتن 
مسائل نیست.  اینکه فردی برای فشار و استرس های روانی در این شرایط دنبال 
راه حل باشد به معنی  خودخواه بودن و منفعل بودن نیست. افرادی که عمیقاً 
به مســائل اجتماعی و سیاســی اهمیت می دهند، دائما  احساس می کنند که 
برای انجام اقدامی، تحت فشار هستند و  می خواهنو کار مفیدی انجام بدهند تا 
سهمی  در ایجاد تغییرات داشته باشند. خودمراقبتی ممکنه این  احساس  را به 
آن ها  بدهد که خودخواه هستند یا اینکه دارند به چیزی که به آن اعتقاد دارند 
پشت می کنن. این یک باور غلط است. شما می توانید در زمینه مسائل سیاسی 
و اجتماعی فعال باشــید و یک هدف سیاسی داشته باشید و آن ر دنبال کنید 
و در عین حال از ســلامت روان خودتان هم مراقبت کنید. اگرچه در شــرایط 
کنونی توجه به این مساله می تواند سخت تر باشه ولی یادتان باشد اگر سلامتی 
جسمی و روانی نداشته باشید نمی توانید کار  موثری در پیشبرد اهدافتان انجام 
بدهید. گاهی برای  بهبود سلامت روان و جسم لازم است مدتی از فضای ملتهب 
فاصله بگیرید تا دوباره با توان بیشتر بتوانید مشارکت داشته باشید این یک نوع 

انعطاف پذیری است که کمکتان می کند بهتر با شرایط دشوار کنار بیاید.
* مشاور مرکز مشاوره خاوران تهران

کرونا در یک شبانه روز ۶ قربانی گرفت
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز ۳۸ بیمار مبتلا به کووید- ۱۹ 
در کشــور شناسایی شــد.به گزارش مهر، از روز ۱۸ آذر تا روز ۱۹ آذر ۱۴۰۱ و 
بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۳۸ بیمار جدید مبتلا به کووید -۱۹ در 
کشور شناســایی و ۲۱ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید- ۱۹ در 
کشــور به ۷ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۱۰۵ نفر رسید.در طول ۲۴ ساعت، ۶ نفر از 
بیماران کووید- ۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۶۵۸ نفر رسید.تا روز ۱۹ آذر ۷ میلیون ۳۳۵ هزار و 
۴۶۸ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.۷۰ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند.تا روز ۱۹ آذر ۵۴ میلیون و ۶۳۰ هزار و ۷۳۱ آزمایش تشخیص 

کووید- ۱۹ در کشور انجام شده است.

هشدار »نارنجی« هواشناسی
 نسبت به تداوم آلودگی هوای تهران و کرج

ســازمان هواشناسی کشــور نســبت به کاهش کیفیت هوا در تهران و کرج  تا 
سه شنبه صبح )۱۹ تا ۲۲ آذرماه( هشدار داد.به گزارش ایسنا، سازمان هواشناسی 
کشــور با صدور هشدار نارنجی رنگ نسبت به تداوم پایداری هوا، افزایش غلظت 
آلاینده ها و کاهش کیفیت هوا از دیروز تا سه شــنبه صبح )۱۹ تا ۲۲ آذرماه( در 
تهران و کرج هشــدار داد.براثر این مخاطرات افزایش غلظت آلاینده ها، کاهش 
کیفیت وضع هوا در حد ناسالم برای تمام گروه ها وجود دارد.سازمان هواشناسی 
برای کاهش آسیب های احتمالی کاهش تردد خودروها و کنترل فعالیت واحدهای 
صنعتی، مدیریت منابع آلاینده، تاکید بر عدم تردد غیرضروری برای تمام گروه ها، 
پرهیز از فعالیت فیزیکی و ورزشی در فضای باز، اتخاذ تدابیر مدیریتی لازم برای 
جلوگیری از افزایش غلظت آلاینده ها تا حد بســیار ناسالم را توصیه می کند.به 
گزارش ایسنا، در هشدار نارنجی رنگ سازمان هواشناسی پیش بینی می شود که 
پدیده ای جوی اثرات منفی به دنبال داشته باشد و خسارت های احتمالی را سبب 
شود. هشدار نارنجی برای آماده باش دستگاه های مسئول برای مقابله با یک پدیده 

خسارت زا صادر می شود.

هلال احمر با تولید ۴۰ هزار ست دیالیز 
به کمک بیماران کلیوی رفت

علیرضا عسکری با اشــاره به این که در یک هفته گذشته بالغ بر ۴۰ هزار ست 
دیالیز در مجموعه تجهیزات پزشکی هلال احمر تولید شده است، تاکید کرد: رفع 
مشکلات بیماران خاص در دستور کار هلال احمر قرار گرفته است.به گزارش ایلنا 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر؛ علیرضا عسکری با اشاره به اهم 
تولیدات شرکت تجهیزات پزشکی هلال احمر گفت: از تاریخ ۱۲ تا ۱۹ آذرماه ۷ 
هــزار و ۹۹۲ عدد صافی دیالیز اف ۸۰ و ۷ هزار و ۹۹۲ عدد صافی دیالیز اف ۷ 
تولیده شده است.وی افزود: در این بازه زمانی ۷ هزار و ۹۹۲ عدد صافی دیالیز اف 
۸ و ۴۰ هزار و ۳۲۰ عدد ست دیالیز نیز تولید شده است تا نیاز بیماران خاص با 
سرعت بیشتری برطرف شود.این مقام مسئول در جمعیت هلال احمر ادامه داد: 
در راستای رفع نیاز بیماران کلیوی، ۹ هزار و ۷۲۰ گالن ۵ لیتری محلول دیالیز 
و ۲۷ هزار و ۹۸۴ عدد »ســوکارت« نیز تولید و روانه بازار شده است.مدیرعامل 
سازمان تدارکات پزشکی خاطرنشان کرد: توجه به رفع نیاز بیماران از اولویت های 
اصلی جمعیت هلال احمر است، در همین راستا از مهم ترین برنامه های شرکت 
تجهیزات پزشکی هلال ایران، تداوم و توسعه تولید محصولات راهبردی به ویژه 
محصولات مورد نیاز برای درمان بیماران کلیوی و دیالیزی است که این روند با 

استفاده از تمامی ظرفیت ها ادامه خواهد یافت.

محیط زیست به دنبال احیای زیستگاه های 
پلنگ ایرانی

معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت محیط زیســت با اشاره به دو 
فرآیند در احیای زیســتگاه پلنگ گفت: به دنبال نهایی کردن بیمه خســارات 
حیات وحش، بازگرداندن طعمه به زیســتگاه های پلنگ و احیای زیستگاه های 
از بین رفته آن هســتیم.به گزارش ایسنا، پلنگ ایرانی به لحاظ جثه بزرگ ترین 
زیرگونه  پلنگ است که بومی غرب آسیا است. این گونه در فهرست جانوران »در 
معرض خطر انقراض« اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN( قرار دارد. 
جمعیت پلنگ ایرانی در دهه های اخیر در گستره پراکنش تاریخی خود به شدت 
کاهش یافته به گونه ای که این زیرگونه از پلنگ های آســیایی در برخی مناطق 
ناپدید شده است. ایران با برخورداری از مناطق وسیعی از زیستگاه های مطلوب 
برای زیست پلنگ، به عنوان آخرین مکان برای پلنگ ایرانی در منطقه شناخته 
می شود. در روزهای اخیر اخباری مبنی بر مشاهده هشت قلاده پلنگ ایرانی در 
پارک ملی تندوره در شــمال استان خراسان رضوی و شهرستان درگز مشاهده 
شده است. یک قلاده پلنگ نیز در پارک ملی سرخه حصار دیده شده است این 
در حالیست که محیط زیست معتقد است این گونه در ایران نیز وضعیت خوبی 
ندارد و باید هرچه ســریع تر به احیای زیستگاه های آن پرداخت تا به سرنوشت 
ببر مازندران و شیر ایرانی دچار نشود.حسن اکبری در گفت و گو با ایسنا درباره 
اقدامات سازمان محیط زیست برای احیای زیستگاه پلنگ اظهارکرد:  دو فرآیند 
را در این زمینه مد نظر داریم. اول آنکه در حال نهایی کردن آخرین مراحل بیمه 
کردن خســارات حیات وحش هستیم تا اگر درجایی پلنگ به دام مردم آسیب 
زد، بتوانیم از طریق بیمه خسارت وارد شده به جامعه محلی را پرداخت کنیم. با 
اتخاذ این تصمیم مردم و جوامع محلی مقابل محیط زیست قرار نمی گیرند و به 

پلنگ آسیب نمی زنند.

نگاه

اخبار کوتاه

معاون وزیر بهداشت:

100 هزار پرستار کم داریم

سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان محیط زیست:

باید واقعیتِ توده گاز متان در تهران را بپذیریم

رئیس اداره غدد و متابولیک دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت مطرح شد

کمبود و گرانی تجهیزات نمونه گیری از پاشنه نوزادان 

آغاز تصحیح الکترونیکی اوراق امتحانات نهایی از دی ماه

معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: به حدود ۱۰۰ هزار پرستار دیگر در کشور نیاز داریم.

دکتر عباس عبادی در ســفر به کرمانشاه در گفت و گو با 
ایسنا، با اشــاره به کمبود پرستار در کشور، گفت: در حال 
حاضر کشــور با کمبود جدی پرســتار مواجه است و خود 
وزارت بهداشــت به دنبال این اســت از هر طریقی جذب 
پرستار داشته باشد.معاون پرستاری وزارت بهداشت گفت: 
شــاخص استاندارد پرســتار  به ازای هر تخت بیمارستانی 
۱.۸ پرستار است که میانگین کشوری در این زمینه کمتر 
از یک است و همین امر نشان دهنده کمبود شدید پرستار 
در کشــور است.عبادی گفت: اگر تنها عرصه بیمارستانی و 
تعداد تخــت را در نظر بگیریم در حال حاضر حدود ۷۰ تا 
۸۰ هزار پرستار کم داریم و اگر عرصه جامعه و بهداشت را 
هم لحاظ کنیم حدود ۱۰۰ هزار پرســتار نیاز داریم.معاون 
پرستاری وزارت بهداشــت با اشاره به تلاش ها برای جذب 
بیشتر نیروهای پرستاری، گفت: اخیرا از طریق قانون تبدیل 
وضعیت ایثارگران توانســته ایم ۱۲ هزار پرستار را تبدیل 
وضعیت کرده و امنیت شــغلی آنها را بیشتر کنیم.عبادی 
تصریح کرد: همچنین مجوز استخدامی که در سال ۱۳۹۹ 
صادر شده بود، جذب آن در سال گذشته صورت گرفت و از 
۵۵ هزار نیرویی که در وزارت بهداشت جذب شدند حدود 
۱۹ هزار نفر آنها پرستار بودند، بنابراین طی دو سال گذشته 

استخدام و تبدیل وضعیت ۳۱ هزار پرستار در کشور صورت 
گرفته اســت.عبادی با اشاره به قبولی سالانه ۹ هزار نفر در 
رشته پرستاری گفت: اگر زمینه برای جذب این افراد فراهم 

شود قادر خواهیم بود طی بازه ۱۰ ساله کمبود پرستار در 
کشور را جبران کنیم.

وی خاطرنشان کرد: البته این کمبود زمانی با این وضعیت 

جبران می شود که افزایش تخت های بیمارستانی و خروجی 
و بازنشســتگی پرستاران و مشکلات دیگر را نداشته باشیم 
که اگر همه اینها را هم لحاظ کنیم سالانه به جذب حداقل 
۱۰ هزار پرستار نیاز داریم که طی ۱۰ سال بتوانیم کمبود 
پرســتاران کشــور را جبران کنیم.عبادی ابــراز امیدواری 
کرد: در ســال جاری با رایزنی های صــورت گرفته با امور 
اســتخدامی مجوزهای خوبی برای جذب نیــرو در وزارت 
بهداشت صادر شود تا بتوان از این طریق پرستاران بیشتری 
را جذب کرد.وی در ادامه در خصوص برخی شایعات مطرح 
شده مبنی بر اخراج برخی پرستاران پس از فروکش کردن 
شــیوع کرونا، با بیان اینکه برخی رشته های علوم پزشکی 
مانند پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و پرستاری »تعهد 
خدمــت« دارند، گفت: بر این اســاس دانشــجویان فارغ 
التحصیل رشته پرســتاری به مدت ۲۴ ماه تعهد دارند در 
جایی که وزارت بهداشت مشــخص می کند به مردم ارائه 
خدمت دهند و این امر به منزله استخدام نیست.وی افزود: 
در شــرایط کرونا با توجه به نیــاز و ضرورت، مدت »تعهد 
خدمت« تا ۴۸ ماه قابل تمدید شــد و این تمدید طرح به 
معنای اســتخدام نیســت.عبادی گفت: در حال حاضر هم 
مدت زمان اجرای طرح برخی از پرستاران به پایان رسیده و 
این طور نیست که این افراد استخدام بوده باشند و بخواهیم 

پس از پایان کرونا آنها را اخراج کنیم.

سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان محیط زیست 
گفت: ما باید واقعیت را درباره توده گاز متان بپذیریم، زیرا 
تا وقتی واقعیت را قبول نکنیم، به سراغ حل مشکل نخوایم 
رفت. اما به نظر می رسد گزارش صحیحی در این خصوص 
در اختیار شــهردار محترم تهران قــرار نگرفت و بهتر بود 
دوستان سازمان مدیریت پســماند، اطلاعات صحیحی را 
در اختیار شــهردار تهران قرار می دادند تا ایشان به تکذیب 
توده گاز متان در آســمان جنوب تهران نپردازد.به گزارش 
خبرنگار ایلنا، از هفتم آبان ماه امســال یعنی زمان انتشار 
گزارش ناســا درباره ۵۰ نقطه بحرانــی تولید گاز متان در 
ســطح جهان، با توجه به این کــه در آن گزارش مجتمع 
پســماند آرادکوه در جنوب تهران به عنــوان یکی از این 
نقاط معرفی شــده بود، بحث های زیــادی درباره صحت و 
سقم گزارش ناســا در میان مسئولان کشور شکل گرفت. 
در عمده این بحث ها، مســئولان مدیریت شهری پایتخت 
ضمن رد ادعای ناســا درباره وجود توده گاز متان به طول 
۵ کیلومتر بر فراز آسمان جنوب تهران از تحقیق و بررسی 
در این زمینه خبر دادند، اما مدیران سازمان محیط زیست 
و کارشناســان این حوزه، وجود این توده را تایید کردند و 
تاکید داشتند که به مطالعات بیشــتر درباره گزارش ناسا 
مشــغول هســتند.در آخرین اظهارات مطرح شده در این 
زمینه، پیام جوهرچی، معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان 
محیط زیست گفته است که »نمی توانیم بگوییم این پدیده 
وجود ندارد، چراکه وجود داشتن آن طبیعی است. به طور 
قطــع مراکز دفن ما تصاعد گاز متــان را دارند و نمی توان 
این موضوع را حاشا کرد. مشکل اصلی این است که ما ۸۰ 
تا ۸۵ درصد پســماندهایمان را دفــن می کنیم. به عبارتی 
حجم مراکز دفن ما بسیار است و در نتیجه تصاعد گاز متان 

بسیاری را شاهد هستیم.«
همچنین در روزهای اخیر، مجید قاسمی، کارشناس محیط 
زیست با حضور در برنامه تلویزیونی تهران ۲۰، ضمن تایید 
وجود توده ۵ کیلومتری گاز متان در آسمان جنوب تهران 
اعلام کرد که »از سال ۱۳۳۵ دفن زباله در منطقه آرادکوه 
آغاز شده و از سال ۱۳۹۰ پردازش زباله ها در آن نقطه اتفاق 
افتاده اســت. اصولا هرجایی که مواد آلی و غذایی در یک 
محیط سرپوشــیده و بی اکسیژن دفن شود، گازهایی ایجاد 
می شود که عمده آن متان و دی اکسید کربن است؛ بنابراین 
۶۵ سال گاز متان به خاطر دفن مستقیم پسماند در منطقه 
آرادکوه ایجاد شده و برای ســال های اخیر نیست.« تایید 
وجود توده انبوه گاز متان در آســمان جنوب تهران توسط 
مسئولان و کارشناســان محیط زیست اما در شرایطی رخ 
داده است که در هفته های اخیر، مسئولان مدیریت شهری 
تهران وجــود چنین تــوده ای را در مصاحبه های مختلف 
تکذیب کــرده اند. به طور مثال، علیرضا زاکانی، شــهردار 
تهــران در تاریخ ۱۴ آبان وجود این توده را تکذیب و اعلام 
کرد که »هنوز گزارشی توســط دستگاه های بالادستی به 

ما اعلام نشــده است. البته ناســا همه چیزش دروغ است 
و این هم دروغ اســت.«  زاکانی همچنیــن در اظهار نظر 
دیگری درباره ادعای ناســا مبنی بر وجود توده عظیم گاز 
متان در آسمان جنوب تهران در تاریخ ۱۸ آبان گفت: »تیم 
دانشگاهی تشکیل شده تا این موضوع را بررسی کند، البته 
تا به حال شرایطی یا دلیلی که ادعای ناسا را تایید کند پیدا 
نکردیم، اما چون شــائبه برای مردم ایجاد شده است، این 
مورد را بررسی و نتایج را اعلام خواهیم کرد.«  محمدمهدی 
عزیزی، رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران نیز 
در مصاحبــه ای در تاریخ ۱۵ آبان گفت: »ما در حال حاضر 
گاز متان تولید نمی کنیم و این موضوع که ابری بالای مرکز 
آرادکوه وجود دارد، درســت نیست. البته این را بگویم که 
ما به طورکلــی بحث تولید گاز متان در آرادکوه را تکذیب 
نمی کنیم و نمی گوییم که وجود ندارد، بلکه باید صحت این 
موضوع از طریق سازمان محیط زیست و مراجع ذی صلاح 
بررسی و بعد ابلاغ شــود. البته ما از ابتدای دهه ۹۰ دیگر 
دفن مستقیم نداشــتیم، بلکه زباله ها پردازش و جداسازی 
می شدند. پســماند آلی منبع تولید گاز متان است که در 
حــال حاضر برای آن فرایند هــوازی تعریف کرده ایم و آن 
را تبدیل به کمپوست می کنیم.«  همچنین در چند هفته 
گذشته روند تکذیب وجود توده ۵ کیلومتری گاز متان در 
آسمان جنوب تهران از شهرداری به شورای شهر نیز رسید 
و مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران در جلسه روز 
۲۴ آبان پارلمان شــهری پایتخت اعــلام کرد که »عکس 
منتشرشده از جنوب تهران درست نیست و گویا برای یک 

کشور دیگر است.«
در این میان اما بــا وجود این که در هفته های اخیر، درب 
اظهار نظرها توسط مسئولان مدیریت شهری تهران درباره 
وجود توده عظیم گاز متان بر فراز مجتمع پسماند آرادکوه 
بر پاشنه تکذیب چرخیده اســت، مسئولان مرتبط با این 
حوزه در سازمان محیط زیست همچنان به تایید این مساله 
می پردازند و معتقدند دفن و تلنبار شــدن حجم عظیمی از 
زباله تر و مواد آلی در مجتمــع آرادکوه در طول چند دهه 
متوالی، به همراه وجود یک مرکز دامداری بزرگ در جنوب 
تهران و البته ســایر مراکز متصاعدکننده گاز متان در این 
منطقه، موجب ایجاد توده انبوه متان شده و این مساله قابل 
انکار نیست.این نکته ای اســت که »داریوش گل علیزاده« 
سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان محیط 
زیست در گفت وگو با خبرنگار ایلنا روی آن دست گذاشت 
و اظهار داشت: در هفته های اخیر شورای شهر تهران از ما 
درخواســت کرده بود که مستندات خود درباره وجود توده 
ابر متان در آســمان جنوب تهران را ارائــه کنیم و ما نیز 
گزارشاتی که این مســاله را تایید می کند، به شورای شهر 
ارائه کرده ایم. همچنین ســازمان فضایی ایران، وجود توده 
گاز متان بر فراز مجتمع آرادکوه را تایید کرده اســت و از 
نظر ما هم انتشــار گاز متان از این مجتمع که بیش از ۶۰ 

سال اســت در آن زباله دفن می شود، کاملا طبیعی است.
وی افزود: موضوع انتشار گاز متان از مجتمع آرادکوه مساله 
جدیدی نیســت و در ســال های ۹۶ و ۹۷ مسئولان وقت 
شــهرداری تهران، پروژه ای را برای استحصال گاز متان از 
این مجتمع با یک شــرکت کره ای پیش بردند و حتی این 
پروژه تا آستانه عقد قرارداد پیش رفت، اما به دلایل مختلف 
این قرارداد امضا نشــد، آن هم در شرایطی که آن قرارداد 
می توانست منافع برد - برد را برای دو طرف به همراه داشته 
باشد. به همین دلیل نیز شهردار پیشین تهران در سال ۹۸ 
نامه ای را خطاب به معاون اول رئیس جمهور وقت نوشته و 
درخواســت کرده بود که هیات دولت تضمین هایی را برای 
شرکت کره ای فراهم کند تا این شرکت بتواند با شهرداری 
قــرارداد ببندد، اما این اتفاق نیفتــاد و از آن زمان تا امروز 
هنوز پروژه استحصال گاز متان از مجتمع آرادکوه به نتیجه 

نرسیده است.
گل علیزاده با تاکید بر اینکه گاز متان یک منبع مناســب 
برای تولید انرژی محسوب می شود، گفت: گاز متان همان 
گاز شــهری اســت که اصلی ترین منبــع گرمایش منازل 
مســکونی و واحدهای تجاری و اداری به حســاب می آید. 
بنابراین اســتحصال گاز متــان از زباله ها حتما می تواند به 
کســب درآمد منجر شود و شــرکت کره ای نیز به دنبال 
همین مســاله بود. البته حالا که قرارداد با شرکت کره ای 
امضا نشده است، بازهم به شهرداری تهران توصیه می کنیم 
که هم برای کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای در مجتمع 
آرادکوه و هم برای درآمدزایی و جلوگیری از هدررفت گاز 
متان، با کمک شــرکت های دانش بنیــان داخلی به طرف 
اســتحصال گاز متان از زباله های انباشت شده در مجتمع 
آرادکوه پیش برود.سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان محیط زیست ادامه داد: گاز متان یک گاز گلخانه ای 
اســت که از جمله گازهای موثر در روند گرمایش جهانی و 
افزایش ســرعت تغییرات اقلیمی به حساب می آید و تمام 
کشورهای جهان نسبت به انتشار آن حساس هستند. البته 
این گاز نقش مستقیمی در آلودگی هوای کلانشهرها ندارد 
و ماهیت آن بــا گازهایی نظیر SOX، NOX و CO که 
در کنار ذرات معلق از منابع اصلی آلودگی هوای شهرهای 
بزرگ به حساب می آیند، متفاوت است. بنابراین وجود گاز 
متان در آســمان به صورت مســتقیم برای سلامتی مردم 
خطرناک نیســت و به هیچ وجه توده گاز متان در آسمان 
جنوب تهران، قابلیت اشــتعال و انفجار ندارد.وی در ادامه 
اظهار داشــت: اکنون برخی شــرکت های دانش بنیان در 
بخش خصوصی کشــور به فناوری استحصال گاز متان از 
زباله دست یافته اند و شهرداری تهران باید زمینه مشارکت 
بخش خصوصی در این زمینه را فراهم کند، زیرا استحصال 
گاز متان از زباله های انباشــت شده در مجتمع آرادکوه هم 
می تواند برای شــهرداری و شــرکت های طرف قرارداد آن 
درآمدزا باشــد و هم باعث کاهش انتشار این گاز گلخانه ای 

مخرب در جنوب تهران شود.
گل علیــزاده با اشــاره به ورود روزانه ۷ هــزار تا ۷ هزار و 
۵۰۰ تن زباله به مجتمع آرادکوه گفت: هم اکنون روزانه ۷ 
هزار تا ۷ هزار و ۵۰۰ تن زباله از کلانشــهر تهران و مناطق 
اطراف آن وارد مجتمع آرادکوه می شود. بخشی از این زباله 
در مجموعه آرادکوه جداســازی می شــود، بخش دیگر به 
کمپوست تبدیل می شود، بخشی هم سوزانده می شود، اما 
متاســفانه بخش زیادی از زباله های ورودی به این مجتمع 
همچنان دفن یا انباشته می شود که همین مساله به عامل 
اصلی انتشار گاز متان و سایر آلاینده ها در مجموعه آرادکوه 
تبدیل شده اســت؛ بخصوص که همچنان حجم زیادی از 
زباله های تلنبارشده از ســال های گذشته در این مجموعه 
وجــود دارد.گل علیزاده با تاکید بر ایــن که آرادکوه، تنها 
منبع انتشار گاز متان در جنوب تهران نیست، عنوان کرد: 
علاوه بر مجتمع پسماند شــهرداری تهران، تعدادی منبع 
مهم دیگر انتشار گاز متان نیز درجنوب پایتخت وجود دارد 
که از جمله آن ها می توان به یک دامداری بزرگ مستقر در 
این منطقه اشــاره کرد. البته عامل اصلی انتشار گاز متان 
در جنوب تهران، دفن و انباشــته شدن زباله ها در مجتمع 
آرادکوه است و اساسا وقتی در یک منطقه حجم عظیمی از 
زباله تر و مواد آلی روی هم تلنبار می شود، فعل و انفعالات 
شیمیایی باعث متصاعد شدن گاز متان می شود.سرپرست 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان محیط زیست ادامه 
داد: گزارشی که اخیرا ناسا منتشر کرده است، صرفا مربوط 
به ایران نیســت و در آن به ۴۹ کانون مهم دیگر انتشار گاز 
متان در ســطح جهان نیز توجه شــده است که بعضی از 
آن هــا در آمریکا، هند، ترکمنســتان و مکزیک قرار گرفته 
اند. اساسا از زمانی که ماهواره های تحقیقاتی به مدار زمین 
فرســتاده شــدند، این ماهواره ها هر از گاهی تصاویری را 
منتشــر می کنند که مورد استفاده مراکز علمی – پژوهشی 
سراسر دنیا از جمله دانشگاه های ایران قرار می گیرند. البته 
ســنجنده ای که وجود توده عظیم گاز متان در ۵۰ نقطه از 
آســمان جهان را تایید کرده، از تیرماه امسال به فضا اعزام 
شــده و به همین دلیل است که این ســنجنده به تازگی 
توانسته این نقاط را شناسایی کند.وی در واکنش به تکذیب 
وجود توده گاز متان در آســمان جنوب پایتخت توســط 
مسئولان شــهرداری تهران گفت: ما باید واقعیت را درباره 
توده گاز متان بپذیریم، زیرا تا وقتی واقعیت را قبول نکنیم، 
به سراغ حل مشکل نخوایم رفت. اما به نظر می رسد گزارش 
صحیحی در این خصوص در اختیار شهردار محترم تهران 
قرار نگرفت و بهتر بود دوســتان سازمان مدیریت پسماند، 
اطلاعات صحیحی را در اختیار شهردار تهران قرار می دادند 
تا ایشان به تکذیب توده گاز متان در آسمان جنوب تهران 
نپردازد، زیرا سازمان محیط زیست از گذشته تا امروز بارها 
تاکید کرده است که فرآیند دفن پسماند در مجتمع آرادکوه 

حتما باید اصلاح شود.

رئیــس اداره غدد و متابولیک دفتــر مدیریت بیماری های 
غیرواگیر وزارت بهداشت ضمن با اشاره به کمبود و گرانی 
تجهیزات نمونه گیری از پاشنه پا نوزادان، گفت: غربالگری 
از پاشــنه پای نوزادان )جهت غربالگری کم کاری تیروئید 
نوزادان( بر کاغذ فیلتر هنوز تحت پوشــش نیســت، ولی 
اقدامات پوشــش بیمه ای آن شروع شده است.دکتر شهین 
یاراحمدی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اینکه وراثت 
در ۵ تــا ۱۰ درصد مــوارد در بروز اختــلالات تیروئیدی 
موثر اســت، گفت: بیماری های تیروئید جزو بیماری های 
شایع بشر اســت و حدود ۲۰۰ میلیون نفر در جهان دچار 
بیماری های تیروئیدی هستند. این بیماری ها در کشور در 
سنین مختلف بخصوص در نوزادان، زنان باردار و سالمندان 
شایع اســت. به همین دلیل از حدود ۱۷ سال قبل وزارت 
بهداشت اقدام به غربالگری نوزادان )با نمونه گیری از پاشنه 
پا بر کاغذ فیلتر مخصوص در ســن ۳ تا ۵ روزگی( کرده و 

تاکنون بیش از ۵۸ هزار نوزاد بیمار را شناســایی و درمان 
و از بروز عقب ماندگی ذهنی و معلولیت در آنها پیشگیری 
کرده اســت.وی افزود: در زنان باردار هــم انجام آزمایش 
تیروئید، جزو آزمایش های ضروری است و در صورت وجود 
اختلال، درمان انجام می شود و بعلاوه در دوران بارداری از 
قرص های فولیک اسید یدُ دار یا مولتی ویتامین های حاوی 

یدُ مصرف می شود.
او با اشــاره به ادغام خدمات تشخیصی و درمانی مرتبط با 
تیروئید در نظام شبکه، اظهار کرد: برنامه کشوری غربالگری 
بیماری کــم کاری تیروئید نــوزادان یکــی از موفق ترین 
برنامه های ادغام یافته در نظام ســلامت کشور است که در 
نظام شبکه اجرا می شــود و پوشش ۹۹.۵ درصد دارد. این 
خدمت پیشــگیرانه برای همه نوزادان ایرانی و غیر ایرانی 
ارائه می شــود. همچنین برنامه تجویز یدوفولیک و مولتی 
ویتامین هــای حاوی ید در زنان باردار در نظام شــبکه، در 

حال اجراست. به علاوه انجام آزمایش های تیروئیدی تحت 
پوشش سازمان های بیمه گر از جمله بیمه روستایی است. 
همچنیــن آزمایش های تشــخیصی پاراکلینیک همچون 
ســونوگرافی و اسکن تیروئید نیز تحت پوشش بیمه است.
طراح و مدیر برنامه کشوری غربالگری نوزادان درخصوص 
برنامه غربالگــری بیماری های متابولیک نــوزادان، گفت: 
غربالگری بیماری های متابولیک نوزادان از سال ۱۳۹۶ آغاز 
شــده و در حال حاضر، در تعدادی از شــهرهای کشور در 
حال اجرا اســت )در مناطق تحت پوشــش ۱۷ دانشگاه از 
۶۳ دانشگاه علوم پزشکی کشور( و در صورت تمایل والدین 
و پرداخــت هزینه، آزمایشــات غربالگری انجام می شــود. 
نوزادان اتباع نیز در صورت پرداخت هزینه انجام آزمایشات 

می توانند غربالگری و پیگیری شوند.
او ادامه داد: برنامه کشوری غربالگری نوزادان برای بیماری 
کــم کاری تیروئیــد نــوزادان، PKU و بیماری فاویســم 

با اســتفاده از نمونه گیری از پاشــنه پا بر یک کاغذ فیلتر 
مخصوص انجام می شــوند و پوشــش برنامه، ۹۹.۵ درصد 
جمعیت نوزادان کشور اســت.وی افزود: البته متاسفانه در 
حــال حاضر در اجرای برنامه کشــوری غربالگری بیماری 
کم کاری تیروئید نوزادان با کمبود و گران شدن تجهیزات 
نمونه گیری از پاشــنه پا )کاغذ فیلتر مخصوص و لانســت 
ایمن برای خون گیری از پاشــنه پای نــوزاد( و کیت های 
آزمایشگاهی مربوطه مواجه هستیم.او همچنین با اشاره به 
اینکه داروهای مربوط به اختلالات تیروئیدی در داخل کشور 
تولید می شود، بیان کرد: خوشبختانه با کمبود این داروها 
مواجه نیســتیم. همچنین داروها و خدمات آزمایشگاهی و 
تصویربرداری تیروئید تحت پوشــش سازمان های بیمه گر 
هســتند. اما غربالگری از پاشنه پای نوزادان بر کاغذ فیلتر 
هنوز تحت پوشش نیست، ولی اقدامات تحت پوشش بیمه 

درآوردن آن شروع شده است.

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیــت نظام آموزش 
و پرورش با اشــاره به اینکه پیش از ایــن و در دو مرحله 
تصحیــح الکترونیک اوراق امتحانــات نهایی را به صورت 
آزمایشی انجام داده ایم گفت: در امتحانات نهایی دی ماه، 
از هراســتان یک منطقه یا یک حــوزه امتحانی انتخاب و 
برگه هــای امتحانی آنهــا به صــورت الکترونیک تصحیح 
می شــود؛ اگر نتیجه بگیریم و زیرســاخت ها فراهم باشد، 
در خرداد ســال آینده تصحیح الکترونیکی را در گســتره 

کشوری اجرا می کنیم.
محســن زارعی در گفت وگو با ایســنا، درباره روند اجرایی 
تصحیح الکترونیکی اوراق امتحانات نهایی که مدتی است 
در دستور کار وزارت آموزش و پرورش قرار دارد اظهار کرد: 
تصحیح الکترونیکی اوراق امتحانات نهایی را مدتی اســت 
که شروع کرده ایم.وی افزود: برنامه ای که ما برای تصحیح 
الکترونیکی داریم اینگونه است که برگه ها اسکن می شوند 

و به صورت ســوال به ســوال در اختیــار مصححین قرار 
می گیرند.رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش و پرورش با بیــان اینکه مصحح دوم، نظر مصحح 
اول را نمی بیند و مصححین نمرات را جمع نمی زنند و تنها 
ســوال ها را تصحیح می کنند و سامانه جمع می زند گفت: 
اگر هم اختلافی وجود داشــته باشد به مصحح سوم ارجاع 
می شود. ممکن است برگه دانش آموزی در جنوب کشور را 
معلمی در شمال تصحیح کند و توزیع سوالات هم کشوری 
خواهد بود.زارعی ادامه داد: این کار را در امتحانات خرداد 
و شــهریورماه امســال برای دانش آموزان مدارس خارج از 
کشور آغاز کردیم و تصحیح تمام اوراق در داخل انجام شد 

و برایند کار رضایت بخش بود.
وی با اشاره به اینکه در فازهای بعدی قصد داریم تصحیح 
اوراق امتحانی را به طور کامل، هوشــمند و مکانیزه کنیم 
که البته مســتلزم صرف بودجه و زمان زیادی است گفت: 

شــرط حذف کاغذ و برگزاری آزمون هوشــمند هم این 
اســت که ابزار آزمون دهی، شخصی سازی و تولید شود که 
فعلا موضوع در دســت بررسی و مطالعه قرار دارد. این کار 
هزینه های بســیاری دارد و مراحل آزمایشــی اش هم باید 

سپری شود.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و 
پرورش ادامه داد: اما تصحیــح الکترونیک را همانطور که 
گفته شــد به طور آزمایشــی و در دومرحله انجام داده ایم 
و بنــا داریم مدارس تمام کشــور را در امتحانات دی ماه 
امسال، زیر بار ببریم که البته آن هم آزمایشی خواهد بود.
زارعی با بیان اینکه از هر اســتانی یک حوزه یا یک منطقه 
انتخاب و مجری طرح خواهند بود گفت: اگر نتیجه بگیریم 
و زیرســاخت ها فراهم باشد در خرداد سال آینده تصحیح 
الکترونیکی را در گســتره کشــوری اجــرا می کنیم.وی 
همچنین با اشــاره به اینکه در کنار اقدامات صورت گرفته 

در فرایند طراحی ســوالات که در فضــای قرنطینه انجام 
می شــود و امنیت بالایی دارد، تدابیــر لازم در حوزه های 
امتحانی نیز اندیشیده شده و مجموع این اقدامات، ضریب 
امنیت امتحانات نهایی را بالا می برد گفت: دانش آموزان در 

مدرسه ای غیر از مدرسه خودشان امتحان می دهند. 
حوزه تصحیح نیز همینگونه اســت و  مصححان برگه های 
دانش آموزان حوزه های امتحانی دیگر را تصحیح می کنند 
و دیگــر بحث ذی نفوذی مصححان در منطقه خودشــان 

مطرح نمی شود.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و 
پرورش افزود: ســربرگ ســوالات در حوزه اجرا و تصحیح 
برداشــته و کدی درج می شود. موضوع سوءگیری معلمان 
و مصححان در مناطق نیز پیش از این مطرح  و راهکار ما 
این بود که برخی مناطق را جابه جا کردیم و حوزه تصحیح 

یک منطقه را به منطقه دیگر بردیم.


